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اعدم دسترسی به مجتمع تسا در کرج به این معناست که احیای نظارت و بازرسی بر تمامی تأسیسات و مکانهای ایران در

رابطه با برجام تکمیل نشده است.

در بیانیه گروسی خطاب به شورای حکام آمد؛ 

«لارنس نورمن» خبرنگار روزنامه آمریکایی «وال استریت ژورنال» مستقر در وین به نقل از «رافائل گروسی» مدیرکل آژانس
بینالمللی انرژی اتمی گزارش داد که مذاکرات گروسی با مقامات ایرانی در تهران در خصوص موضوعات باقیمانده پادمانی

بینتیجه ماند. 

به گزارش اسپادانا خبر و به نقل از فارس، این خبرنگار در رشته توییتی خبر داد:

گروسی در بیانیه امروز خویش خطاب به شورای حکام اعلام کرد:

«در تاریخ ۲۳ نوامبر ۲۰۲۱ در تهران با جناب محمد اسلامی معاون رئیسجمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی ایران و جناب
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران دیدارهایی داشتم. علیرغم تلاشهای من این مذاکرات و رایزنیهای گسترده برای

رسیدگی به مسائل پادمانی باقیمانده ایران که در دو گزارش به تفصیل شرح داده شد بینتیجه بود».

او ادعا کرد: 

علاوه بر این برخلاف توافق صورت گرفته بین آژانس و ایران در ۱۲ سپتامبر ۲۰۲۱ عدم دسترسی به کارگاه کرج (مجتمع تسا)
به این معناست که احیای نظارت و بازرسی بر تمامی تأسیسات و مکانهای ایران در رابطه با برجام تکمیل نشد. این به طور

جدی بر توانایی آژانس برای احیای تداوم آگاهی از کارگاه تأثیر میگذارد چیزی که به طور گسترده در رابطه با بازگشت به
برجام ضروری شناخته شده است.

گروسی در بیانیه آغازین خود در نشست فصلی شورای حکام با موضوع ایران اعلام کرد:

گزارش من درباره راستیآزمایی و نظارت در جمهوری اسلامی ایران در پرتو قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل
متحد، فعالیتهای مرتبط آژانس در چند ماه گذشته را پوشش میدهد. تا ۲۳ فوریه ۲۰۲۱ آژانس اجرای تعهدات هستهای ایران

تحت برجام را راستیآزمایی و نظارت کرد. با این حال از آن تاریخ این فعالیتها به طور جدی در نتیجه تصمیم ایران برای توقف
اجرای تعهدات مرتبط هستهای خود تحت برجام از جمله پروتکل الحاقی تضعیف شده است.

گروسی افزود: در غیاب دسترسی منظم آژانس به تجهیزات نظارتی خود در تمامی تأسیسات و مکانهای ایران در رابطه با
برجام، آژانس بر این باور است که توافق موقتی را که در فوریه ۲۰۲۱ با ایران به دست آوردم، حفظ تداوم آگاهی را تسهیل
کرد. با این حال، تمدید مکرر توافق، که اکنون برای حدود ۹ ماه برقرار است، به چالشی مهم برای توانایی آژانس به منظور

احیای این تداوم آگاهی تبدیل شده است. علاوه بر این بر خلاف توافق صورت گرفته بین آژانس و ایران در ۱۲ سپتامبر ۲۰۲۱، عدم
دسترسی به کارگاه کرج باعث شده که بازگرداندن نظارت بر تمامی تأسیسات و مکانهای ایران در رابطه با برجام تکمیل

نشود. این به طور جدی بر توانایی آژانس برای احیای تداوم آگاهی در کارگاه تأثیر میگذارد چیزی که به طور گسترده در
رابطه با بازگشت به برجام ضروری شناخته شده است. در 23 نوامبر 2021، دیدارهایی در تهران با معاون رئیس جمهور و

رئیس سازمان انرژی اتمی ایران و وزیر امور خارجه داشتم. علیرغم تلاشهای من این مذاکرات و رایزنیهای گسترده برای
رسیدگی به مسائل پادمانهای باقیمانده ایران که در دو گزارش به تفصیل شرح داده شد، بینتیجه ماند.
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او پس از نشست شورای حکام و در یک کنفرانس خبری نیز گفت:

زمان برای دستیابی آژانس به یک توافق به منظور پایان دادن به بنبست بر سر نصب دوربین های مداربسته در کارگاه قطعات
سانتریفیوژ (در ایران) که در ماه ژوئن هدف یک خرابکاری آشکار قرار گرفته بود رو به اتمام است. ما در آستانه رسیدن به

نقطهای هستیم که نمی توانم تداوم آگاهی نسبت به این مرکز را تضمین کنم. 

مدیرکل آژانس گفت که در جریان سفر روز گذشته خود به تهران علی رغم تلاشهای زیاد نتوانسته است با مقامات ایرانی بر
سر موضوع نظارت هستهای و فعالیتهای راستی آزمایی به توافق دست یابد.

 

بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران در پاسخ به این پرسش که منظور آقای گروسی از اینکه گفتهاند مذاکرات
با ایران سازنده بود اما به توافقی دست نیافتیم چیست؟ اظهار کرد:

آقای گروسی در مصاحبه خود اشاره کردند که ما مذاکرات داشتیم و سازنده بود اما به نهایت نرسید و کلمهای که ایشان به
کار بردند «Inconclusive» به معنای «ناتمام» است. با توجه به اینکه مسائل ما اجزای مختلفی داشت و از طرفی وقت کم

بود و ایشان هم در آستانه اجلاس شورای حکام به تهران آمده بودند نتوانستیم همه مسائل را به انتها برسانیم و جمعبندی
نهایی داشته باشیم. قرار شد این بحثها را ادامه دهیم و در حقیقت تعاملات همان طور که ایشان هم اشاره کردند و

همکاریها با آژانس ظرف روزها و هفتههای آینده ادامه پیدا خواهد کرد.

او در پاسخ به این سؤال که گفتوگوها با آژانس بر سر چه مسائلی ادامه دارد؟ به شبکه خبر گفت:

موضوعات مختلف عمدتا به مسائل پادمانی و مسائلی مربوط بود که در یکی دو سال گذشته مطرح شده و اصرار ماست که
باید اینها خاتمه یابد و در این راستا باید صحبتهایی میداشتیم اما همان طور که گفتم باید زمانبندی انجام میدادیم و

چارچوبی را مشخص میکردیم و اولویتبندی کارها باید انجام میشد و بخش مهمی از کارها انجام شد. ما حتی دیشب تا
لحظه آخر تا فرودگاه تلاش کردیم که کار را به اتمام برسانیم اما بخشی از کار باقی ماند البته علتش این هم بود که ما بر برخی

مواضع خود پافشاری و اصرار داشتیم و نتوانستیم دیشب کار را پایان دهیم.

[1] برجامبرچسب ها: 
[2] ابراهیم رئیسی
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